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دکتر علی جعفریان، رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران در ضیافت 

درخواست  پزشکان، سه  و  اساتید  با  رییس جمهوری  افطاری 

حول سه محور فعالیت دانشگاه های علوم پزشکی را مطرح کرد.

پانزدهمین  در  روحانی  دکتر حسن  حجت الاسلام والمسلمین 

شب از ماه مبارک رمضان در ضیافت افطار با استادان و پزشکان 

حاضر شد. یکی از سخنرانان این مراسم دکتر جعفریان، رییس 

دانشگاه علوم پزشکی تهران بود که سه درخواست را حول سه 

محور فعالیت های دانشگاه های علوم پزشکی مطرح کرد.

دکتر جعفریان با آرزوی قبولی طاعات و عبادات در ماه مبارک 

رمضان و با بیان اینکه مدل ادغام خدمات سلامت و آموزش پزشکی 

در ایران یک مدل منحصربه فرد بین کشورهای جهان است و بر 

اساس آن دانشگاه های علوم پزشکی سه امر آموزش، پژوهش و 

ارائه خدمت را بر عهده دارند گفت: اگر این مدل به درستی اجرا 

شود می توان نتایج بسیار خوبی از آن به دست آورد همان طور 

که تاکنون برکات فراوانی داشته است.

وی افزود: در موضوع ارائه خدمت فقط به این نکته اشاره می کنم 

از  قسمتی  اصلاح  عین  در  باعث شد  تحول سلامت  که طرح 

ارتقاء  بیمارستان ها و ضمن  ارائه خدمات بستری در  مشکلات 

دکتر جعفریان حمایت دولت از پژوهش های دانش بنیان را خواستار شد

سخنرانی رییس دانشگاه در ضیافت افطاری 
رییس جمهوری با استادان و پزشکان
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خدمت ازنظر کمی و کیفی، پرداختی از جیب مردم برای این 

از  یابد.  کاهش  درصد  زندگی حدود 10  هزینه های  از  بخش 

برای  طرفی در حوزه بهداشت در جایی مثل کلان شهر تهران 

برای  بهداشتی  اولیه  به مراقبت های  امکان دسترسی  بار  اولین 

تمام ساکنین تهران تا پایان سال 95 در دست اقدام است و در 

نقاطی مثل اسلامشهر و ری این شبکه با استفاده از برون سپاری 

تکمیل شده است. عزم دولت برای تعیین تکلیف منابع سلامت 

که عموماً در اختیار بیمه ها است می تواند این موفقیت مقطعی 

را به یک دستاورد بزرگ دائمی تبدیل کند که به طور مستقیم 

در زندگی مردم اثر خواهد گذاشت.

اینکه در بحث  به  با اشاره  رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران 

آموزش پزشکی سطح کشور ما به طور محسوسی بالاتر از اکثر 

کشورهای منطقه است گفت: این موضوع در زمان حضور بنده 

و همکاران وزارت بهداشت در نشست های دفتر منطقه مدیترانه 

شرقی سازمان بهداشت جهانی به وضوح دیده می شود و نام ایران 

در آموزش پزشکی در عرصه بین المللی هم شناخته شده است. 

به عنوان شاهد مثال دانشگاه علوم پزشکی تهران در سال گذشته 

درحالی که در رتبه بندی تایمز جایگاه بین 500 تا 600 را داشت، 

در سرفصل آموزش توانست رتبه 74 دنیا را کسب کند.

وی افزود: ما اکنون با همراهی وزارت امور خارجه و وزارت اطلاعات 

بیش از 460 دانشجوی بین المللی از 30 کشور دنیا )عموماً منطقه 

آسیای غربی و شمال افریقا( در حال آموزش در این داریم و طبق 

برنامه 4 ساله دانشگاه برای 1000 دانشجوی بین المللی تا مهر 

سال 97 هدف گذاری کرده ایم. این محصول حفظ استانداردهای 

آموزشی در سطح قابل قبول بین المللی است و اگر می خواهیم این 

مسیر را که یک ارزش افزوده دانش بنیان و دارای تأثیرات جدی 

اجتماعی و سیاسی در دنیا است ادامه دهیم، نیازمند حمایت ویژه 

در سطوح مختلف هستیم. مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

درباره آمایش آموزش عالی در حوزه سلامت شروع بسیار خوبی 

در این جهت است و از جنابعالی تقاضا داریم که بر اساس همین 

)به  عادلانه  به صورت  بین المللی  مأموریت  با  دانشگاه های  سند 

معنی قرار دادن هر چیز در جای خود( موردتوجه خاص باشند 

تا بتوانند برای اعتلای نام ایران بیش ازپیش تلاش کنند. این عین 

عدالت است که مثلًا برای 5 دانشگاه برتر در حوزه علوم پزشکی 

برای یک دوره معین )مثلًا دو ساله( منابع ویژه در آموزش و 

پژوهش در نظر گرفته شود. با این کار عرصه رقابت نیز باز است 

و دانشگاه ها برای صعود به این گروه تلاش می کنند و چیزی هم 

از حق سایر دانشگاه ها کاسته نخواهد شد.

دکتر جعفریان نکته سوم را عملکرد پژوهشی حوزه علوم پزشکی 

نظام  گزارش  اساس  بر  که  دارید  استحضار  و گفت:  دانست 

علم سنجی اسکوپوس که bias ضد ایرانی کمتری دارد، ایران در 

سال 2015 توانست برای اولین بار با بیشترین تعداد مقاله )41 

هزار( و بیشترین استناد )17 هزار( جایگاه اول را در منطقه بالاتر 

از ترکیه و رژیم صهیونیستی کسب کند. دانشگاه های تابعه وزارت 

بهداشت درمان و آموزش پزشکی با حدود 10 درصد محققین 

کشور حدود 30 درصد از این تولیدات را منتشر می کنند.

دوم  که حلقه  فناوری  تولید محصولات  افزود:  ادامه  در  وی 

پژوهش است نیز به طورجدی در دانشگاه های علوم پزشکی در 

جریان است و شرکت های دانش بنیان برخاسته از این دانشگاه ها 

بیشترین گردش مالی را در بین شرکت های دانش بنیان به خود 

بیولوژیک  تولید داروهای  اختصاص داده اند. بعضی شرکت های 

اکنون به گردش مالی یک صد میلیارد تومان در سال رسیده اند 

و راه های صادرات را هموار کرده اند که حاکی از تجاری شدن 

رشد  اکنون که حفظ سرعت  است.  دانش بنیان  این محصولات 
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و  انقلاب، حضرتعالی  معظم  رهبر  علمی کشور خواسته جدی 

تمام دلسوزان است و فضای تعامل ایران با دنیای پیشرفته در 

سایه دیپلماسی ارزشمند دولت در حال باز شدن است، بجاست 

پژوهش  به حوزه  بیشتر  منابع  برای جلب  اگر مساعدت دولت 

بدون سرمایه گذاری مستقیم را طلب کنیم. در این مسیر حذف 

مالیات 20 درصد از طرح های تحقیقاتی که ممکن است تأثیر 

سوء جدی به دنبال داشته باشد می تواند یک گام بسیار ارزشمند 

باشد. همچنین در نظر گرفتن سرمایه گذاری بخش غیردولتی در 

پژوهش با محوریت دانشگاه ها در هزینه های قابل محاسبه و معاف 

از مالیات می تواند بخشی از کسری منابع پژوهش را بپوشاند و 

قسمتی از سهم 3 درصد از تولید ناخالص ملی را که در قانون 

دیده شده و تاکنون محقق نشده است را تا حدودی جبران کند. 

درواقع آنچه از دولت محترم تقاضا داریم تسهیل امور و مقررات 

اداری و مالی است. اعتماد به دانشگاه شرط حفظ رشد علمی 

کشور است و حاصل آن اقتدار ملی است.

دکتر جعفریان در بخشی از سخنان خود به کارانه پزشکان هم 

علوم  دانشگاه های  مجموعه  در  اینکه  بر  تأکید  با  و  کرد  اشاره 

پزشکی، پرداخت های خارج از روال عادی و قانونی وجود ندارد 

گفت: طبق قانونی که در سال های گذشته تصویب شده، بابت 

کارکرد به گروه هایی مانند کارکنان پرستاری و پزشکی کارانه 

انگار  که  اعلام می شود  و  برخورد  اما طوری  پرداخت می کنیم 

اینگونه پرداخت ها غیرقانونی، مخفی و غیرعادی است.

دکتر جعفریان ضمن بیان این مطلب، تصریح کرد: در دانشگاه 

علوم پزشکی تهران به حدود یک هزار و 100 نفر کارانه پرداخت 

می شود که به 64 درصد از آنها کارانه کمتر از 10 میلیون تومانی 

پرداخت می شود، ٨1 درصد از آن ها کمتر از 20 میلیون تومان و 

به طورکلی 94 درصد، کمتر از 40 میلیون تومان کارانه دریافت 

می کنند و میزان کارانه، حدود 40 درصد از کارکرد و عملکرد 

کار  واحد  نمونه 100  به عنوان  که  فردی  هر  یعنی  است  آن ها 

می کند حداکثر 41 یا 42 درصد به وی پرداخت می شود و باقی 

مانده آن صرف پرداخت پرسنلی و هزینه های بیمارستانی می شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: شخصی که برای یکی 

از بیمارستان های ما در یک ماه 100 میلیون تومان کار کرده، 

حدود 40 میلیون تومان کارانه گرفته و این کارانه خارج از حقوق 

آن ها است و متوسط پرداختی حقوق برای اعضای هیئت علمی 

بالینی حدود 5 و نیم میلیون تومان است و افرادی که در مناطق 
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محروم هستند و به صورت تمام وقت جغرافیایی فقط برای بخش دولتی 

کار می کنند، حدود 1 میلیون 700 تا ٨00 هزار تومان بیشتر است.

دکتر جعفریان در ادامه افزود: در جایی دیدم یک فیش حقوقی 

وجود دارد که با مبلغ 22٨ میلیون تومان منتسب به وزیر بهداشت 

عنوان شده است. وزیر بهداشت چون عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی تهران است و ابلاغ وی را بنده امضا می کنم تأکید می کنم 

که ایشان حقوق ٨ میلیون تومانی قبل از کسر مالیات از دانشگاه 

دریافت می کند و هیچ گونه پرداخت دیگری به ایشان در دانشگاه و 

وزارت بهداشت صورت نمی گیرد و از نهاد ریاست جمهوری نیز مبلغی 

به عنوان فوق العاده مدیریت در حد 4 میلیون تومان دریافت می کند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه هر مبلغی که 

در دانشگاه پرداخت می شود شفاف است افزود: این طور نیست 

که از منابع دولتی حقوق و مزایای پزشکان را پرداخت کنیم بلکه 

پولی است که از راه تعرفه مصوب دولتی به دست می آید و بی انصافی 

است که برخی از موارد را به هم وصل کنیم و غیرواقعی جلوه دهیم.

وی دانشگاه علوم پزشکی تهران را بزرگ ترین دانشگاه تهران ازنظر 

حجم عملیات مالی دانست و افزود: هر جا لازم باشد حاضریم 

هر اطلاعاتی که لازم باشد را ارائه دهیم البته فیش های حقوقی 

وزیر بهداشت را دارم که آن را در اختیار روابط عمومی وزارت 

بهداشت قرار می دهم که در صورت صلاحدید منتشر کنند اما 

اگر تصور می کنیم که پرداخت ها متعارف نیست، ضوابط را باید 

تغییر دهیم درحالی که در دانشگاه ما برای دریافت کارانه، سقف 

70 میلیون تومان وجود دارد و شاید حدود 25 تا 30 نفر به این 

سقف می رسند که عدد قابل توجهی در میان یک هزار و 100 

کارانه بگیر به حساب نمی آیند و افرادی هستند که تمام زندگی 

آن ها در بیمارستان های دانشگاه می گذرد و از صبح تا شب برای 

کوتاه تر شدن نوبت انتظار بیماران و فعال تر شدن اتاق های عمل 

کار می کنند و اینکه تصور کنیم این افراد فقط برای به دست 

آوردن پول کار می کنند، بی انصافی است.

در این مراسم همچنین دکتر احمد پاکتچی عضو هیئت علمی 

دانشگاه امام صادق )ع(، دکتر الهام طلاچیان رییس بیمارستان 

حضرت علی اصغر )ع(، دکتر رضا صراف معاون فرهنگی دانشگاه 

و  آموزشی  معاون  لطفی  زاده  فرهاد حسین  دکتر  امیرکبیر، 

دکتر محمدهادی  و  اسلامی  آزاد  دانشگاه  تکمیلی  تحصیلات 

رییس  در محضر  پزشکی شیراز  علوم  دانشگاه  رییس  ایمانیه 

جمهوری سخنرانی کردند.

تأکید بر پاسخگویی مناسب به تعداد بالای مراجعین سرپایی بیمارستان ضیاییان

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه در جنوبی ترین مرکز 
آموزشی درمانی دانشگاه برگزار شد




